
interdisciplinaris, és bo buscar més complicitats
i temes afins, és una manera d’obrir-se a més
gent.
XR: Pel que fa al vessant de recerca, es podria
fer alguna iniciativa lligada amb el que dèiem de
les avaluacions. Potser la SCM podria elaborar
una mena de recomanacions per a l’AQU, o
les universitats, com a Societat Catalana de
Matemàtiques. Al final, als tribunals o a l’AQU,
en un grup potser hi ha un matemàtic i prou, i
potser ajudaria que la Societat proposés una
mena de bones pràctiques o bones maneres
d’avaluar la recerca i la docència i l’impacte en
general. O fins i tot fer la llista de revistes que
comentàvem. Es podria debatre i fer iniciatives
en aquestes línies.
CT: Podria ser molt bo per al que dèiem
d’orientar als joves. De vegades van perduts,
perquè no saben com els avaluaran, o sí que
ho saben però no és gaire convincent i pot
canviar. Jo els dic que la publicació ràpida,
potser no immediatament però a la llarga, a
l’hora de presentar-se davant d’un tribunal no

afavoreix. Si hi hagués unes directrius ajudaria
molt.

XR: De fet, als estudiants de doctorat cal
explicar-los com funcionen el sistema de con-
tractació i els postdocs. . . Si la SCM pogués fer
un document més o menys centralitzat, per
recollir aquesta informació i presentar les opci-
ons que existeixen en l’àmbit català, espanyol,
europeu i mundial, seria molt útil. Amb els anys
ho aprenen, però alguns els veig més perduts
que d’altres.

CT: En efecte, estaria molt bé orientar sobre
el ventall d’opcions existents, quins criteris
utilitzar i la responsabilitat individual que té
impacte en la societat. Com en altres temes dels
quals hem parlat, és molt, molt important cons-
cienciar les persones per tenir una mentalitat
col.lectiva. Formem part de la Societat Catalana
de Matemàtiques; doncs bé, fem societat! És
important sentir-se part del grup, no només
per rebre informació, sinó també per ser més
actiu.

La pregunta de la SCM/Notícies

Montse Alsina
Editora de la SCM/Notícies
Des de fa temps, i encara massa sovint, sembla que es vol imposar una classificació binària de les
persones: les de ciències i les de lletres. Però tots coneixem contraexemples que ens mostren que
no és possible. En aquest número dediquem aquesta secció als matemàtics que escriuen, no només
articles d’investigació i llibres sobre les matemàtiques, sinó relats i novel.les.

Com creus que influeix la teva formació en matemàtiques en la novel.la
o relat que has escrit?

Joan Girbau
professor emèrit de la UAB.
Autor de les novel.les L’home de
la campana i Memòries de Delft.

Des de fa molts anys, he tingut una certa
tirada a l’escriptura de relats. Per posar-ne un
exemple, el pròleg del meu llibre Geometria
diferencial i relativitat, publicat per la UAB
l’any 1993, ja era un breu conte (relacionat,
en aquella ocasió, amb la matèria del llibre).

Per cert, aquell volum, esgotat des de fa
anys, es reeditarà digitalment d’aquí a poc a
Publicacions Electròniques de la SCM. Potser
quan tingueu a les mans aquest número de
la revista SCM/Notícies, ja estarà penjat al
web.

Poc abans de jubilar-me em vaig embrancar
en l’escriptura d’una biografia novel.lada de
Gauss, que vaig concloure anys després (L’home
de la campana, Editorial Gregal, 2015, llibre
esgotat). I aquest Sant Jordi ha sortit publicada
una novel.la històrica meva (Memòries de Delft,
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Editorial Base). Dit això, passo a respondre
concretament la pregunta de com ha influït la
meva formació matemàtica en les narracions
que he escrit.

En primer lloc, els matemàtics que ens de-
diquem o ens hem dedicat a l’ensenyament
i la recerca, tots sabem redactar bastant bé
perquè el fet de fer-nos entendre amb claredat
forma part de la nostra professió. Jo vaig
pensar, doncs, que aquest tret m’ajudaria molt
en l’escriptura d’una novel.la. Vaja, que seria
com bufar i fer ampolles. Però he comprovat
que, tot i que m’he passat la vida redactant
coses, el llenguatge i les construccions emprades
en una novel.la difereixen molt de les dels
textos acadèmics. Així i tot, reconec que la
creença que jo sabia redactar va ser una de
les motivacions que em van portar a provar
d’escriure narrativa.

En segon lloc, els matemàtics estem acostumats
a pensar en profunditat totes les dades, per
minúscules que ens semblin. Sabem que un
detall aparentment insignificant pot destruir
completament una demostració i malmetre un
article de recerca prometedor. A còpia d’anys
hem incorporat a la nostra formació el conven-
ciment que tots els detalls són transcendentals.
Això es nota en tot. Les meves novel.les són
històriques i jo, per posar-ne un exemple,
he esmerçat moltes hores —a vegades, dies i
setmanes— a intentar descriure un paisatge
urbà del segle XVII tal com era en aquella
època. Mai he “tirat pel dret”, com podria
haver fet en certes ocasions.

Permeteu-me que ara us expliqui una mica el
procés de gestació de les meves dues novel.les,
començant per la més recent, Memòries de
Delft. Tots vosaltres deveu haver sentit a dir
la frase: “L’autonomia que ens cal és la de
Portugal”. Doncs bé, Portugal va obtenir la
independència el 1640, aprofitant que aleshores
Espanya estava immersa i ocupada en la guerra
dels Segadors de Catalunya. Tanmateix, el
resultat de la nostra contesa va ser molt diferent
del de Portugal, i també del dels Països Baixos
(on es va iniciar un segle abans, però va con-
cloure al segle XVII amb el tractat de Münster
i Osnabrück, conegut com “la Pau de Westfà-
lia”). El propòsit inicial de la meva novel.la va

ser muntar un relat per explicar detalladament
tots aquests fets de manera amena. Per a això
calia, però, que el o la protagonista de la meva
narració hagués viscut a Portugal, a Catalunya
i als Països Baixos perquè pogués explicar
tots aquells esdeveniments de primera mà. A
tal fi vaig idear una empresària portuguesa
molt activa que al llarg de la vida habita
successivament a Lisboa, Barcelona i la Haia,
i que de gran es retira a la ciutat de Delft
(propera a la Haia) per rememorar escenes de
la seva vida. Trobareu més informació sobre
el llibre al web https://www.editorialbase.
cat/llibres/646 .
Acabaré dient dues paraules sobre la meva
primera novel.la, L’home de la campana, una
biografia de Gauss apareguda el 2015. Ara com
ara està esgotada; tot i així, els interessats la
podeu llegir mitjançant els exemplars dispo-
nibles en diverses biblioteques. Quan em vaig
proposar escriure aquest llibre vaig pensar que
havia d’estar adreçat a un públic molt ampli,
amb pocs coneixements matemàtics, al qual fer
palesa l’enorme importància de les investiga-
cions del protagonista. En aquest sentit, una
de les satisfaccions més grans que vaig tenir va
ser el fet que la meva perruquera (persona amb
formació científica nul.la) el llegís amb interès i
que copsés mínimament l’abast del personatge,
circumstància que vaig poder comprovar a
través de diversos comentaris substanciosos que
em va fer. De tota manera, com que vaig pensar
que una part significativa de lectors podrien ser
matemàtics professionals (als quals el sol nom
de Gauss desperta un sentiment de respecte i
veneració), vaig complementar el volum amb
sis apèndixs, titulats “Per a qui en vulgui saber
més”, on s’expliquen amb detall i amb llenguat-
ge matemàtic algunes de les aportacions més
emblemàtiques de Gauss.

Josep Pla
professor emèrit de la UB.
Autor de Damunt les espatlles
dels gegants.
Jorge Wagensberg deia que el que és important
són les preguntes4. I, efectivament, és el fet
de plantejar-se preguntes el que afegeix un

4Jorge Wagensberg (2002). Si la naturaleza es la respuesta, ¿cuál era la pregunta?: y otros quinientos pensamientos
sobre la incertidumbre. Barcelona: Tusquets.
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plus a l’interès al coneixement. Em va doldre,
quan vaig llegir Plans de futur2, que l’autor
no es fes la pregunta més difícil de respondre:
què fa que una persona amb una atròfia greu
del sistema nerviós pugui desenvolupar una
capacitat intel.lectual notable? És una pregunta
que, a l’època de Ferran Sunyer i Balaguer, era
difícil de respondre.

S’atribueix a Gauss la frase “Ja ho he vist, ara
només em cal demostrar-ho”, una frase que lliga
amb una pregunta que sempre m’hauria agra-
dat respondre: què és exactament la intuïció en
el camp de la matemàtica?

Vaig intentar respondre aquesta pregunta amb
la novel.la Damunt les espatlles dels gegants,
Barcelona, Ed. La Magrana (1999), reeditat,
amb dos apèndixs nous, a Facultat de Mate-
màtiques i Estadística de la UPC. L’única cosa
que se’m va ocórrer va ser fer un paral.lelisme
entre el que aprenem i ensenyem i el que creem.
Necessitava dos protagonistes que posessin de
manifest clarament la dualitat entre aquestes
dues activitats. D’una banda, un professor que
repassa allò que ha après i les preguntes que
no ha estat capaç de fer-se al llarg dels anys.
De l’altra, un creador genial que, sense saber
ben bé què aprèn, és capaç de veure molt
més enllà que els seus mestres i que els seus
examinadors.

I per fer-ho entenedor a un lector ampli —es
tracta d’una novel.la— vaig mirar d’usar els
meus coneixements matemàtics sobre la qüestió
per anar-me aproximant al fet realment remar-
cable, el fet genial. El que havia aconseguit veu-
re el jove Évariste Galois (Bourg-Egalité, 1811
- París, 1832) abans dels 21 anys. Què explica
que una quíntica general no admet solucions per
radical? I què fa que unes quíntiques n’admetin
i d’altres no? I ho fa transportant el problema
al grup de permutacions de les arrels i les seves
característiques, creant conceptes nous. Retro-
bem una qüestió semblant a la que plantejava
la construcció amb regla i compàs d’una figura
geomètrica. Finalment, es resolia en el món de
l’àlgebra de les equacions polinòmiques.

És un fenomen al.lucinant de la matemàtica que
anomeno “el fenomen de les vies subterrànies”.
L’aigua entra per un indret, desapareix de la
nostra vista i torna a aparèixer, uns quilòme-

tres més lluny. El camí que ha seguit no és
aparent.
Quan el rector proposa al vell professor —un
àlter ego— que faci la conferència inaugural,
es proposa explicar a la família universitària
aquestes qüestions, que considera lligades al
fenomen anímic de la intuïció. I, per poder-
la escriure, recorda moments de la vida en
què es van anar posant en coneixement seu
les bases i les eines que, si hagués estat un
gegant, li haurien pogut permetre anar també
més lluny.
Vull indicar que, en el text original que vaig
presentar al Premi de Literatura Científica
1988, hi havia el text de la conferència. L’editor
va considerar que no era propi d’una novel.la
d’ampli abast i no la va incloure. Sortosament,
en la reedició que en va fer la FME de la UPC
es va recuperar.
També vaig voler acompanyar-ho alhora de les
vides dels dos protagonistes, el geni francès,
amb una vida política d’un romanticisme ferot-
ge, i la seva pròpia, molt més terrenal i molt
menys arriscada.

Carme Torras
investigadora a l’Institut de Ro-
bòtica i Informàtica Industrial,
CSIC-UPC. Autora de La mu-
tació sentimental, Enxarxats i
Estimades màquines
La recerca en robòtica i l’escriptura de ciència-
ficció ja fa temps que, per a mi, estan imbri-
cades. Vaig començar a escriure La mutació
sentimental fa gairebé vint anys, després d’as-
sistir a una reunió a la Comissió Europea per
determinar els temes prioritaris de la següent
convocatòria de projectes en l’àmbit de la
intel.ligència artificial i la robòtica. Imaginar
quina relació tindríem amb els robots en la
nostra quotidianitat futura va ser la manera de
reflexionar sobre cap a on orientar la recerca del
meu grup. La novel.la incou diverses endevina-
lles matemàtiques i lògiques sobre monjos, que
tenen un paper metafòric molt rellevant per es-
tructurar la trama; fins i tot permeten suggerir
el final sense haver-lo d’explicar. Intentava fer
allò que diuen els manuals d’escriptura creativa,
que cal “mostrar” i no “explicar”, perquè sigui
el lector qui descobreixi el que està succeint

2Màrius Serra (2013), Plans de futur. Barcelona: Proa.
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i completi les informacions elidides. Es tracta
d’escriure per a lectors actius, no passius, com
deia Julio Cortázar.
Vaig tenir la gran sort que MIT Press s’interes-
sés per la novel.la com a material auxiliar per a
cursos d’Ètica en Informàtica i Enginyeria, que
als EUA alguns professors estaven impartint
basant-se en textos d’autors clàssics del gènere,
com Isaac Asimov, Philip K. Dick i Ray Brad-
bury. La van traduir amb el títol The vestigial
heart, i em van demanar de elaborar una guia
del professor i una presentació per impartir
l’assignatura, que es pot obtenir sense cost a
la pàgina web de l’editorial. Em consta que
s’està utilitzant no només als EUA, sinó també
a Europa i, en particular, a diverses universitats
catalanes en cursos de grau i màster.
Quan hi va haver l’eclosió de les xarxes socials
i les tecnologies digitals van passar a formar
part del nostre dia a dia, vaig començar a
escriure la novel.la Enxarxats, per aprofundir
en com aquestes eines es podien utilitzar en
benefici de les persones. La novel.la tracta temes
com els influenciadors, els jocs d’impacte social,
la companyia artificial en forma de bots de
conversa i avatars, el suïcidi i la immortalitat
digitals, i les implicacions i la responsabilitat
que comporta la nostra constant interacció
dins la xarxa. Aquesta vegada ja vaig incloure
directament un apèndix amb resums d’articles
científics sobre els temes tractats, i en el format
e-book hi ha un munt d’enllaços per contex-
tualitzar la trama, que, per cert, té lloc en
una universitat barcelonina i la vida acadèmica
hi té un paper destacat, amb lectures de tesi,
tribunals d’oposició i projectes d’investigació
diversos.
Recentment, la Fundació Episteme de profes-
sorat de secundària ha endegat el projecte
SPiDeR que, posant en relació personatges de
les dues novel.les esmentades, proposa un joc
transmèdia als alumnes per trobar solucions
a problemes de discriminació, sostenibilitat
i manipulació, magnificats en el futur. Està
plantejat com una activitat transversal abor-
dable des d’assignatures diverses com llengua i
literatura, tecnologia, filosofia, ciències socials
o treball de síntesi.
Finalment, atès que la pandèmia ha accelerat la
utilització i l’interès per les eines digitals, l’edi-
torial Males Herbes em va proposar de publicar

una recopilació dels relats sobre màquines que
havia anat escrivint i publicant en antologies
(alguns, ja descatalogats o introbables) en els
darrers quinze anys. La majoria dels relats
inclosos en el recull Estimades màquines tenen
elements de matemàtiques en el contingut, com
el funcionament del GPS i dels algorismes,
o la relativitat temporal. Però potser on es
traspua més la meva formació és en el fet
que intento vertebrar els relats donant-los una
estructura molt marcada: fent fluir el temps
enrere, passant la veu d’un personatge a un
altre com qui passa el testimoni en una cursa de
relleus, fent que tot en un relat convergeixi cap
a una aparença ternària o en forma de blog amb
entrades escrites successivament pels membres
d’un equip esportiu.

Buscant una frase per cloure aquest text, he
recordat que a La mutació sentimental un
bioenginyer treballa en l’àlgebra de la imagi-
nació. Doncs això: per a mi, matemàtiques i
literatura estan indissolublement lligades per
l’amor i el rigor que ambdues requereixen, com
ens repetia un professor de la facultat quan hi
estudiava.

Xavi Roca
professor de matemàtiques a
l’INS Ramon Berenguer IV de
Cambrils. Autor de relats, publi-
cats al web Materatura.

Sempre m’ha agradat escriure, però no tinc
consciència que es convertís en una afició fins
passats els 25 anys, de manera que no puc
determinar la influència, o l’impacte (és a dir, la
diferència entre l’abans i el després), que hauria
de tenir la meva formació matemàtica en la
meva manera d’escriure, atès que la totalitat
dels textos propis de què disposo han estat
escrits després d’haver acabat els estudis.

M’agradaria poder dir que el meu estil d’escrip-
tura és matemàtic en el sentit que es podria
dir, per exemple, de Jorge Luis Borges (que,
en alguns relats, presenta primer una sèrie
d’exemples que compleixen una propietat deter-
minada —tenir una memòria privilegiada, per
exemple, a Funes el memorioso- per, després,
proposar el seu propi exemple, augmentat i
millorat, una estructura expositiva que podríem
identificar a les matemàtiques), però em temo
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que comparar-me amb el geni argentí seria picar
massa alt.
En els meus relats matemàtics, en general,
em limito a crear un ambient previ: una
introducció més o menys propícia per tal que
el concepte matemàtic del qual pretenc parlar
o que vull suggerir aparegui de manera més
natural. Després d’aquesta introducció i d’a-
quest nus, relativitat temporal. Però potser on
es traspua més la meva formació és en el fet
que intento vertebrar els relats donant-los una
estructura molt marcada: fent fluir el temps
enrere, passant la veu d’un personatge a un
altre com qui passa el testimoni en una cursa de
relleus, fent que tot en un relat convergeixi cap
a una aparença ternària o en forma de blog amb
entrades escrites successivament pels membres
d’un equip esportiu.
Buscant una frase per cloure aquest text, he
recordat que a La mutació sentimental un
bioenginyer treballa en l’àlgebra de la imagi-
nació. Doncs això: per a mi, matemàtiques i
literatura estan indissolublement lligades per
l’amor i el rigor que ambdues requereixen,
com ens repetia un professor de la facultat
quan hi estudiava. Intento acabar amb un
desenllaç que connecti amb la introducció, de
manera que la idea matemàtica hagi quedat
embolcallada en literatura, o almenys aquesta
és la intenció.
No penso, però, que aquesta sigui una mostra
de la influència de la meva formació matemàti-
ca, sinó que és la manera que he trobat de fer
literatura matemàtica. Les altres predileccions
—d’estil o de temàtiques— crec que tenen més
a veure amb les lectures i experiències prèvies
que amb la formació. En tot cas, la influència és
haver apostat per aquest format, el dels relats
matemàtics.
La carrera de Matemàtiques és molt teòrica. Si
es vol, es pot no tocar mai de peus a terra.
Potser sí que aquest fet —que sempre m’ha
fet estimar-les però que pot condemnar la seva
bellesa a passar inadvertida— ha tingut certa
influència velada, i els relats matemàtics són
un intent de fer-les baixar de la seva esfera. Al
cap i a la fi, les matemàtiques són el llenguatge
d’una part del pensament humà, però sabem
que estan molt connectades amb els altres
llenguatges. La gran oportunitat és mirar de

fer-ho a partir de l’estètica, a partir del plaer de
lectura que poden generar les paraules, a partir
de les reflexions que poden suggerir les històries,
a partir de la potència i la profunditat, a partir
de la bellesa de la literatura. . .

Mar Gonzàlez
estudiant grau de Matemàtiques,
UPC. Autora del relat La miste-
riosa èpsilon, premiat al Concurs
de Relats Curts de la UPC, 2021.

He escrit el relat publicat en aquesta revista
sent estudiant de primer del grau de Mate-
màtiques i estic convençuda que, sense el mig
any de carrera, no hauria pogut escriure’l. En
primer lloc, a l’escrit se subratlla la importància
dels símbols i les lletres en les matemàtiques.
Aquest contingut, de fet, és un resultat directe
de l’impacte que per mi va suposar entrar a
la carrera: de cop i volta les matemàtiques
s’estudiaven amb lletres i no números. Jo, que
sempre havia tingut por d’estar renunciant
a la meva passió humanística en triar els
meus estudis, vaig trobar en les matemàtiques
una manera bonica de combinar tot el que
m’agradava: la filosofia, el càlcul. . . Al principi
semblava molt enrevessat, però de seguida vaig
veure que, de fet, era pràctic i general, em va
agradar. Començava a veure com algunes lletres
eren fonamentals en el món de les matemàtiques
i aquest va ser el meu primer impuls cap a
escriure el relat.

Pel que fa a la perspectiva, penso que no
podria haver personificat símbols donant-los
una funció al relat sense haver-los conegut
molt bé. Aquí és on entra de nou la meva
breu formació matemàtica: les es són nombres
d’Euler; les ics són incògnites; les majúscules,
matrius. . .

Com a conclusió, he de dir que potser la
cosa més important que he après aquest any
és que les matemàtiques no són números i
fórmules llarguíssimes, són sentències certes,
teoremes, que expliquen el món que coneixem,
el que encara no i el que no coneixerem mai.
I aquestes matemàtiques són acollidores amb
tothom qui tingui les ganes d’aprendre’n: gent
de números, de lletres. . . Perquè, al final, quina
és la diferència?
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